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La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta, té la paraula l’honorable 
conseller d’economia .

Quan vullga. Som conscients de la dificultat. Si vostés volen, 
(rialles) poden fer-ho des de la trona. Però, bé, agrair…

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

No passa res. Si se m’escolta, ningun problema.

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyor diputat, gràcies per la pregunta .

Sobretot important treballar des del Botànic, i estem fent-ho 
des del primer moment, per l’economia real, inclusiva i social . 
Important veure l’economia amb rostre humà, és bàsic .

D’ahí, com vosté molt bé ha dit, en juny de 2017 vàrem 
aprovar el primer pla biennal de suport i foment al coope-
rativisme, «Fem cooperatives», amb una vigència temporal 
de dos anys, 2018-2019, i amb una dotació de 13,8 milions 
d’euros, tal com s’estipulava en la llei del cooperativisme.

Aquest acord va ser fruit del consens i d’una estreta coordina-
ció entre la Generalitat i el sector cooperatiu valencià, repre-
sentat per la confederació de cooperatives. Va ser el primer 
projecte de treball conjunt i coordinat de manera rigorosa per 
tal de tenir un instrument, amb sis línies d’actuació, enfocat al 
suport i foment del cooperativisme valencià.

I he de dir-li que el balanç i valoració d’aquest primer pla, 
des del meu punt de vista, va ser molt positiu. Hem destinat 
quasi 12 milions en ajudes directes al cooperativisme,  
un 225 % més de les que s’oferien en el 2015, i s’han bene-
ficiat, només en 2019, més de seixanta nou cooperatives 
de nova creació, i la incorporació de més de tres-cents socis 
cooperativistes en 227 cooperatives valencianes.

Estos resultats van ser valorats positivament pel ple del 
Consell Valencià del Cooperativisme, que es va pronunciar 
en favor d’una major dotació econòmica i en l’extensió de 
les mesures de suport a tot el món cooperatiu, i des de la 
Generalitat hem agafat el guant.

Així, en novembre de 2020 vam aprovar el segon pla biennal 
del cooperativisme, 2021-2022, amb una inversió prevista 

de 27,9 milions d’euros, que estem ja desenvolupant. 
Doblem la quantia del primer pla per dur endavant les 50 
mesures del pla, dividides en set línies estratègiques, i que 
inclouen desenvolupament econòmic i empresarial; finança-
ment i ocupació; desenvolupament societari; desenvolupa-
ment ambiental i territorial; col·laboració publicoprivada; 
comunicació, formació i investigació; estructura represen-
tativa i participació institucional i governança. A més, el pla 
està alineat amb l’Agenda 2030, i fa una anàlisi dels objec-
tius de desenvolupament sostenible en què impacta cadas-
cuna de les 50 mesures .

També vull ressaltar que tenim com a punt de partida 
al «Fem cooperatives II», junt amb la Confederació de 
Cooperatives de la Comunitat Valenciana, hem mobilitzat el 
cooperativisme valencià per tal de captar finançament euro-
peu per valor de 842 milions d’euros a través del programa 
Next Generation.

Les accions plantejades aborden la transició energètica, la 
digitalització i l’economia circular, i amb les quals es contri-
buirà a la modernització de les cooperatives valencianes i el 
manteniment dels prop de 80.000 llocs de treball que gene-
ren, a més de preveure la creació de quasi dos mil llocs de 
treball nous. El projecte de més envergadura, entre els que 
s’han presentat, és el relacionat amb les comunitats ener-
gètiques locals, projecte transformador del model energètic, 
econòmic i generador d’ocupació de proximitat.

Senyor diputat, convindrà crec que amb mi que el coopera-
tivisme és exemple de resiliència en moments de dificultat 
econòmica. Per açò, vull posar en relleu l’aposta del Consell 
pel cooperativisme, plasmat en l’increment en el pressupost 
d’un 73,6 % per al 2021, respecte al 2020. A més, si compa-
rem aquesta dotació amb la de 2015, li puc dir que hem 
quadruplicat l’esforç pressupostari cap al món cooperatiu.

Entenem que el cooperativisme és fonamental per a facili-
tar una eixida de la crisi amb valors, amb empreses compro-
meses amb les persones i el territori, que creen ocupacions 
estables i de qualitat, que no es deslocalitzen i que demos-
tren que és possible conjuminar economia, medi ambient 
i persones . I nosaltres, el Botànic, estem i estarem al seu 
costat .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el vicepresident segon de les Corts 
Valencianes, senyor Jorge Bellver Casaña)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Passem ara a la pregunta 351, formulada per l’il·lustre dipu-
tat Juan Carlos Caballero, del Grup Parlamentari Popular, al 
conseller d’economia sobre la seguretat laboral i la salut dels 
empleats públics després del COVID-19 .
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El senyor Caballero Montañés:

Gracias, presidente .

Señor conseller, doy por reproducida la pregunta .

Muchas gracias .

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Quan vullga, senyor conseller.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyor president .

Senyor diputat. Que no li càpiga cap dubte que la salut dels 
treballadors i treballadores i empleats públics ha estat una 
prioritat per a aquest Consell.

Per això, i seguint sempre el criteri dels experts, vam adoptar 
la modalitat de teletreball on hi va ser possible; i vam imple-
mentar els plans de contingència i continuïtat, elaborats per 
cada centre de treball, on s’estableixen les mesures organit-
zatives adients, tenint en compte sempre l’assessorament de 
l’Invassat .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Quan vullga, senyor Caballero.

El senyor Caballero Montañés:

Gracias, presidente .

Señor conseller, no dicen lo mismo los tribunales, cuando 
condenan a su gobierno, al presidente Puig y a la conse-
llera de sanidad, por no proteger a los que nos protegen, al 
personal sanitario de los hospitales públicos valencianos . 
(Aplaudiments)

Señor conseller, señor Climent . La Comunidad Valenciana 
esta semana ha vivido una semana de paralelismos, de 
contrastes, por decirlo de alguna manera, contrastes . Por 
una parte, hemos visto una avalancha de cargos y de coches 
oficiales, entre ellos el presidente del gobierno, nueve minis-
tros, el presidente de la Generalitat, sus consellers, alcalde, 
vicealcaldes, diputados, secretarios de estado, directores 
generales, con sus jefes de prensa, jefes de gabinete, aseso-
res, chófer, etcétera, etcétera, ¿no? Todos ellos recibidos con 
la alfombra roja, entre vítores y aplausos, en una puesta de 
largo del congreso de un sindicato de clase .

Y, por otra, las personas de a pie han sufrido otra avalancha, 
pero muy distinta a la que acabo de escribir. Una avalancha 
de desempleados en las oficinas del paro, una avalancha de 
familias pidiendo alimentos en las colas del hambre y una 
avalancha de autónomos que, tras el nuevo anuncio de este 
gobierno de las subidas de cuota, van a tener que cerrar su 
negocio .

Señor Climent, como ve, esta semana ha sido una semana de 
contrastes para los valencianos: el sufrimiento de las clases 
trabajadoras frente a los desfases y el despilfarro de quienes 
les dicen defender.

Señorías, un congreso subvencionado con 175 .000 euros de 
dinero público, convertido en un mitin del Partido Socialista 
para mayor gloria de Pedro Sánchez y de sus nueve minis-
tros que han aterrizado por aquí. Con la que está cayendo, 
señorías. ¿No creen que ese dinero, que 175.000 euros del 
dinero de los valencianos, debería haber ido a mejorar la 
empleabilidad de los valencianos? ¿Cómo cree que se sentirá 
un parado o un hostelero arruinado por el Consell cuando 
vea que sus impuestos pagan mítines contra el PP?

¿Cuáles son las conclusiones de ese congreso? Se lo diré yo: 
derogar la reforma laboral del Partido Popular, que ha permi-
tido crear más de quinientos mil empleos cada año, contra-
diciendo públicamente los compromisos del Gobierno de 
España con la Unión Europea y poniendo en riesgo la llegada 
de fondos europeos, que tanto necesitan las pymes y autó-
nomos valencianos .

Señor Climent, ¿se da cuenta de hasta dónde llega la irres-
ponsabilidad de este gobierno? ¿Se da cuenta de que sus 
recetas de comunismo trasnochado solo nos empujan hacia 
el precipicio? La hipocresía, para ustedes, no conoce lími-
tes. Se pasan el día alabando las bondades de los ERTE y, 
al mismo tiempo, criminalizando la reforma laboral del PP, 
cuando lo primero es fruto de lo segundo, cuando los ERTE 
son gracias a la reforma laboral del Partido Popular.

Pero lo que sí que va a ser cosecha de ustedes son los ERE, 
sin la te, los ERE, los cientos de ERE que ya se anuncian 
y que van a afectar a cientos de miles de españoles. Ayer, 
la cara de la ministra Nadia Calviño representaba el sentir 
mayoritario de millones de españoles, que están hartos 
de un gobierno que antepone la ideología al empleo y a la 
economía .

La misma cara que se nos queda a todos nosotros cuando 
vemos sus propuestas estrellas, del señor Climent, que es 
que en plena pandemia quiere subvencionar a las empre-
sas que reduzcan la jornada laboral a cuatro días, en vez de 
ayudar para que las personas, los desempleados valencia-
nos, puedan tener un puesto de trabajo cuando no tienen la 
oportunidad de tenerlo .

Señorías, son ustedes, a partes iguales, ridículos, incompe-
tentes y comunistas. Pregúntele, si no, también a los autó-
nomos valencianos, una parte fundamental del sector 
empresarial de nuestra tierra, a los que han criminalizado 
simplemente por trabajar, a los que Ximo Puig les ha obli-
gado a cerrar, obligándoles a seguir pagando impuestos, 
tasas y cuotas; y a los que han intentado cerrar bocas con 
mil euros, con limosnas de mil euros, y ahora les amenazan 
con subidas de cuotas de once mil euros adicionales al año .
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Menudo negocio tienen ustedes con los autónomos. Les 
dan mil euros para ahora subirles once mil euros las cuotas 
al año. Qué cara tienen, qué cara tienen y vaya desastre de 
modelo socialista, que no es otro que arruinar a los autóno-
mos confiscando un tercio de sus ingresos anuales, o lo que 
es lo mismo, obligándoles a los autónomos a trabajar cuatro 
meses al año para pagar los desfases de este gobierno.

Señor Climent, ¿hasta cuándo va a seguir machacando a 
los autónomos y a las clases medias y trabajadoras? ¿Hasta 
cuándo va a seguir arruinando a los valencianos?

Muchísimas gracias . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Caballero .

Quan vullga, senyor conseller.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, president .

Senyor Caballero, ja no em sorprén, no em sorprén en abso-
lut. Si jo li preguntara si vosté aposta per l’economia real o 
per l’especulativa, sap què em contestaria vosté? Jo aposte 
per l’economia de Los mundos de Yupi. Això és el que faria 
vosté, contestar això .

He de dir-li que no pose en dubte, conforme posa d’una 
manera continuada, que nosaltres no estem treballant per 
millorar la vida de la gent. O no faça generalitats o estandar-
ditze el seu discurs, que sempre ho fa, per a no dir absoluta-
ment res .

I, a més a més, tinga respecte per allò que pregunta, perquè 
sembla ser que denota, denota clarament, que vosté té poc 
interés pels treballadors i treballadores de l’administració 
pública i els empleats públics. Perquè fa una pregunta, que 
jo entenc que és seriosa, que és important, per vore, en una 
pandèmia, com vehiculem el servei públic, que els nostres 
ciutadans i ciutadanes puguen tenir eixe servei per part 
de l’administració, i vosté ací em parla de moquetes, de 
cotxes oficials, de no sé quants… Una miqueta de respecte, 
que vosté no respecta ningú, i això ho hauria de tenir clar. 
Almenys, pel que diu, però una vegada i una altra vegada.

I, després, tinga en compte que les polítiques que hem 
desenvolupat des del govern de la Generalitat són polítiques 
que estan posant-se en valor. Allò que vostés sempre han 
anat criticant envers de la salut, soles posant en un costat 
l’economia… Salut és economia, a vore si els entra en el cap .

I gràcies a tot l’esforç que hem desenvolupat, des del govern 
de la Generalitat, amb la corresponsabilitat de tota i cadas-
cuna de la gent que viu en aquest territori, farem factible 
que la nostra economia vaja endavant i repunte per damunt 
d’altres economies de qualsevol indret, perquè no han fet els 
deures com tocava, i allí on governen vostés .

Ahí està la dualitat, qui governa salut i economia i qui 
governa soles pensant, únicament i exclusivament, en 
l’economia i en ells mateixos, sense pensar en el conjunt 
de tota la ciutadania. I, si no, veja quants casos tenim ací 
per cada 100.000 habitants i quants casos tenen on vostés 
governen per cada 100.000 habitants. I, a partir d’ahí, dicta-
minarem qui està gestionant millor la salut i l’economia.

I vaig a posar-li exemples en l’àmbit econòmic . Mire, la 
primera setmana de maig el consum creix un 4 % de manera 
interanual. En abril de 2021, l’activitat de les targetes va 
créixer un 9 % interanual i el consum presencial amb targe-
tes un 9 % interanual, ací, al nostre territori. Per a que 
veja que, poquet a poquet, la salut va fent que es reactive 
l’economia, i que anem millor.

L’IPI, l’índex de producció industrial, gener-març de 2021, 
Comunitat Valenciana 3,2 %. Espanya, 1,2 %. En març  
de 2021, respecte al març de 2020, 19,5 % en l’índex. 
Espanya, 15,1 %. Empreses inscrites en la seguretat social, 
que hauríem de vore i de valorar també les dades quan 
vostés les diuen, perquè este matí també n’he escoltat unes 
quantes que jo dic no sé d’on les trauran… Abril de 2020, 
140.027 empreses. Abril de 2021, 146.069, un 4,3 % més 
d’empreses en el nostre territori. 6.042 empreses més. Ja 
està bé de dir mentires. En diuen de manera continuada.

Afiliació a la seguretat social, creix en abril…

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Senyor conseller…

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

…amb força –acabe–. 11.472 persones respecte a març. El 
règim d’autònoms, 1 .968 persones més autònomes respecte 
a març. I, a més a més, si anem com anem, un 17 % més en 
exportacions, més de huit mil milions en els primers tres 
mesos .

Si anem…

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller…

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

…a este ritme, números rècord a finals d’any. Això és 
l’economia, i ahí és on estem treballant, en companyia de tot 
el món econòmic i tota la societat. I centre’s, d’una vegada 
per totes . . .
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El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller…

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

…en allò que pregunta.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Passem ara a la pregunta 579, formulada pel diputat 
Felipe Carrasco, del Grup Parlamentari Popular, al conse-
ller d’economia sobre ajudes al comerç davant la crisi per la 
COVID-19 .

El senyor Carrasco Torres:

Gràcies, president… (Intervé amb el micròfon apagat)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Un segon. Ara.

El senyor Carrasco Torres:

Gràcies, president .

Señor conseller, me permitirá que empiece mi interlocución 
por donde usted ha acabado. Y es, efectivamente, economía 
va unido a sanidad, pero ustedes ni fu ni fa. Ni fu ni fa.

Pero vayamos al comercio, que es lo que nos ocupa hoy. 
Verá, resulta casi ofensivo volver a decir, en esta cámara, 
que el comercio ha sido uno de los sectores que peor ha 
sufrido la pandemia, los más castigados, y lo ha sido por 
dos cosas. Primero porque, evidentemente, ha sufrido 
una pandemia y, en segundo lugar, porque ha sufrido una 
tortura, la tortura a la que usted y su política lo ha sometido, 
y usted sabe perfectamente a lo que me refiero.

Verá, la importancia del sector para nuestra economía queda 
fuera de toda duda. 210.000 empleos, 22.000 millones de 
facturación y cerca de 61.000 negocios, por supuesto antes 
de la pandemia .

Por tanto, mi grupo desea saber, ahora que parece que la 
pandemia disminuye su rigor, si usted va a dejar de tortu-
rar al sector del comercio y cuáles son los planes del Consell 
para ayudar al sector a superar esta crisis .

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Carrasco .

Quan vullga, senyor conseller.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Sí. 2:57 tinc? Gràcies.

Gràcies, senyor president .

Senyor Carrasco . Climent el del garrote vil, escoltant-lo a 
vosté sembla que és el torturador número u de qualsevol 
persona i sector .

Mire, en primer lloc, m’agradaria posar en valor al sector del 
comerç en l’economia valenciana. I vaig a dir-li que no ho dic 
jo, ho diu el darrer informe de l’observatori sobre govern, 
estratègia i competitivitat de les empreses impulsat per 
l’IVIE, anàlisi dels sectors de major pes i els seus nivells de 
competitivitat, que supose que s’haurà llegit –i, si no, li reco-
mane que el llija–, on s’assenyala el comerç com el principal 
generador de renta i ocupació, ja que aporta el 26,1 % de la 
renta generada en els serveis privats, 17,2 del total del valor 
afegit a la Comunitat Valenciana, i un 35,3 de l’ocupació 
privada, 25 % del total.

Per tant, el comerç representa una estructura empresa-
rial sòlida, un 24% de les empreses del sector són altament 
competitives i aporten un 67,5% del valor afegit i un 59,2 
de l’ocupació del sector. Pense que són números que se li 
haurien de clavar en la testa .

Però, així i tot, som sabedors de l’impacte de la COVID en 
determinats subsectors del comerç, i no tinga cap dubte que 
hem incidit, des del govern valencià, en eixos subsectors .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Quan vullga, senyor Carrasco.

El senyor Carrasco Torres:

Señor conseller, usted tiene claro lo que es el sector y yo, 
también. Lo acaba de demostrar. Pero no tiene nada claro 
lo que ustedes han hecho al sector durante este tiempo de 
pandemia. Y no me deja otra opción que situarlo en el marco 
que usted ha provocado en tan solo un año de política.

En primer lugar, usted congeló el presupuesto del comercio. 
Esto no digo yo. Lo dice usted. Ni un solo euro más para el 
comercio durante este año .


